
معاون اجتماعی سازمان بهزیستی: 
 مهدهای کودک همچنان

شهریه سال گذشته را دریافت کنند

چند روز پیش »وطن امروز« گزارش��ی در خصوص 
وضعیت نابس��امان مهدهای کودک کشور و درخواست 
شهریه ۲ برابری نسبت به سال گذشته از سوی مدیران 
مهدها منتشر کرد که حالا معاون امور اجتماعی سازمان 
بهزیستی در واکنش به این موضوع گفته است: بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده ظرفیت پذیرش مهدهای کودک 
در ایام کرونا باید ۵۰ درصد باشد که البته این ظرفیت در 
بسیاری از مهدها به کمتر از ۳۰ درصد هم رسیده است. 
حبیب الله مسعودی فرید در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به 
بازگشایی مهدهای کودک در پی موافقت ستاد ملی کرونا 
اظهار کرد: هم  اکنون تمام مهدهای کودک در مناطق زرد، 
سفید و قرمز، طبق پروتکل های بهداشتی و بخشنامه های 

ابلاغ شده فعالیت خود را آغاز کرده اند. 
وی تصری��ح کرد: البته تع��دادی از مهدهای کودک 
فعالیت خود را آغاز نکرده اند که این مسأله طبیعی است، 
چرا که تعداد کودکان برای حضور در مهدهای کودک در 
ایام تابس��تان کاهش پیدا می کند و برخی مهدها نیز به 

همین دلیل فعالیت خود را آغاز نکردند. 
براس��اس برنامه ریزی انجام ش��ده، ظرفیت پذیرش 
مهدهای کودک باید ۵۰ درصد باشد که این ظرفیت در 
بسیاری از مهدها به کمتر از ۳۰ درصد هم رسیده است. 
فرید ادامه داد: مهدهای کودک تا تعیین تکلیف شهریه های 
جدید در سال 99 همچنان باید شهریه سال گذشته را 

دریافت کنند.

آمادگی پلیس برای اجرای طرح 
»جریمه عابران پیاده«

هفته گذشته بود که خبر طراحی سامانه ای برای جریمه 
عابران پیاده منتشر شد؛ سامانه ای که رئیس پلیس راهور 
ناجا می گوید پلیس آماده اجرای آن است. هفته گذشته 
سردار سیدکمال هادیانفر در مراسم تودیع و معارفه رؤسای 
جدید و قدیم پلیس راهور تهران بزرگ، با تاکید بر اینکه ما 
باید به رعایت حق تقدم با اولویت عابران پیاده برسیم و به 
سمت جریمه کردن افراد برویم، گفته بود: ما سامانه مربوط 
را طراحی کرده ایم، کد ملی و چهره افراد را هم داریم، اگر 
عابر پیاده تخلف کرد، می توان با این شیوه او را جریمه کرد. 
وی در گفت وگو با ایسنا درباره اجرایی شدن این سامانه 
گفت: ما کاملا آماده اجرا هستیم و نرم افزار آن هم آماده 
اس��ت، می توانیم پایلوت آن را در تهران اجرا کنیم. این 
سامانه به جهت توسعه انضباط ترافیکی کار خوبی است. 
هادیانفر ادامه داد:  اگر مردم بدانند که پلیس و دستگاه های 
مربوط مقید به اجرای این قانون هستند، معتقدم که بیش 

از 9۰ درصدشان، قوانین را رعایت می کنند. 

باند فروش نوزادان در پایتخت 
متلاشی شد

باند فروش نوزادان با تلاش مأموران 
پلیس فتای پایتخت شناس��ایی و 
منهدم شد. به گزارش »وطن امروز«، 
فرمانده انتظامی پایتخت گفت: با 
اش��راف اطلاعاتی و رصد مأموران 
پلیس فتا، باند فروش نوزادان در فضای مجازی شناسایی 
و منهدم شد. سردار حسین رحیمی در تشریح جزئیات 
این عملیات گفت: پلیس فتای تهران بزرگ در حین رصد 
فضای مجازی به صفحاتی بر خورد که آگهی های خرید و 
فروش نوزاد را منتشر و تبلیغ کرده بودند. وی تصریح کرد: 
با اشراف اطلاعاتی و ایجاد طعمه  طی عملیاتی منسجم، 
ماموران پلیس فتا توانستند به عوامل اصلی این کانال دست 
یابند. سردار رحیمی ادامه داد: در مرحله اول ۳ نفر از این 
افراد شناسایی و دستگیر شدند که ۳ نوزاد را در فضای 
مجازی به فروش رسانده بودند. فرمانده انتظامی پایتخت 
تصریح کرد: ۲ نوزاد که به مبالغی حدود ۴۰ الی ۵۰ میلیون 
تومان توسط این افراد به فروش رفته بودند، شناسایی شدند 
و یک نوزاد دیگر هنوز پیدا نش��ده است. سردار رحیمی 
اعلام کرد: فردی که دستگیر شده است سابقه دار نبوده 
و تلاش برای دستگیری سایر همدستان ادامه دارد. وی 
خاطرنشان کرد: این فرد مدعی بود خانواده های خریدار 
می توانند شناسنامه گرفته و مشکلی وجود ندارد اما این 
کار غیرقانونی است و به هیچ عنوان نه این فرد و نه فرد 
دیگری نمی تواند برای نوزادی که به این صورت خرید و 

فروش می شود شناسنامه بگیرد. 

5 درصد آتش سوزی های اراضی ملی 
عمدی است

9۵ درصد آتش سوزی جنگل ها، مراتع و علفزارهای 
خشک غیرعمدی است و بر اثر بی توجهی و سهل انگاری 
رخ می دهد. به گزارش »وطن امروز«، مدیرکل بازرسی، 
ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات سازمان جنگل ها 
و مراتع و آبخیزداری کشور گفت: ۵ درصد آتش سوزی های 
اراضی ملی بر اساس تحقیقات انجام شده به صورت عمدی 
رخ داده است. محمدرضا همتی در حاشیه آیین معرفی 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان سمنان، ابراز 
داشت: بر اساس تحقیقات، 9۵ درصد علت آتش سوزی 
در عرصه های منابع  طبیعی به دلیل سهل انگاری عوامل 
انس��انی رخ می دهد و تنها ۴ تا ۵  درصد آتش س��وزی ها 
عمدی است. وی بیان کرد: شهروندان برای جلوگیری از 
وقوع آتش سوزی در عرصه های منابع طبیعی از انداختن 
ته سیگار روشن و بطری های شفاف یا شیشه ای در طبیعت 
پرهیز کنند و همچنین پیش از ترک طبیعت از خاموش 

بودن آتش مطمئن شوند. 

پیگیری

اخبار

اجتماعی

طبق گفته معاون وزیر بهداشت، شنبه هفته جاری تصمیم 
خوبی در ستاد ملی کرونا گرفته شده است که بر اساس آن 
به استان هایی که در وضعیت شیوع گسترده کرونا هستند، 
اختیار داده شد بتوانند تعطیلی داشته باشند. این تصمیم یک 
نقطه عطف در مدیریت کرونا در ایران است. علیرضا رئیسی 
می گوید: ۷ استان درخواست داشتند اجازه تعطیلی و بازگشت 
محدودیت ها را داشته باشند. وزارت بهداشت این درخواست را 
تایید کرد و بسته شدن اماکن عمومی در این استان ها اعمال 
شود. این اقدام نوعی تعطیلی و اعمال محدودیت موقت است. 
رئیس��ی گفت: بازگش��ایی ها الزامات کلی و عمومی دارد که 
یکسری الزامات کلی شامل همه جا می شود. هر بازگشایی که 
باعث تجمع، کاهش فاصله گذاری و رعایت نکردن پروتکل ها 
شود، می تواند باعث افزایش بیماری شود. اگر تجمع در جای 
سرپوشیده باشد افزایش بیماری بیشتر خواهد بود. مثلا اگر 
استخر یا سینما روباز باشد موارد انتقال کمتر خواهد بود. در 

فضای بسته با توجه به حجم فضا میزان انتقال متفاوت است؛ 
هر چه فضا بزرگ تر باشد و افراد کمتر باشند احتمال انتقال 
کمتر اس��ت. معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزش��کی در ادامه گفت: در برخی استان ها مثل قم و گیلان 
حدود ۴۰ درصد مردم به کرونا و بیماری »کووید-19« مبتلا 
ش��ده اند. در تهران این میزان حدود 1۵درصد جمعیت است 
و در استان های دیگر کمتر است. رئیسی در نشست خبری 
که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، درباره میزان ابتلا به 
کرونا در کش��ور افزود: درباره اینکه چند درصد کشور درگیر 
کرونا شده است نمی توان یک آمار کلی اعلام کرد، چون استان 
به استان فرق می کند. در برخی استان ها ۴ درصد یا ۵ رصد 
میزان درگیری با کرونا بوده است و برخی 1۰ تا 1۲ درصد، 
در استان تهران بر اساس بررسی های سرولوژی کمتر از ۲۰ 
درصد و حدود 1۵ درصد درگیری داشته ایم. قم و گیلان بالای 

۴۰ درصد درگیر شده اند.

پیک دوم کرونا هنوز به کشور نیامده است، آنچه امروز در برخی 
استان ها مشاهده می شود، پیک دوم کرونا نیست، بلکه گردش پیک 
اول در اس��تان های مختلف است. آمار ابتلا و مرگ و میر ناشی از 
ویروس کرونا در کشور با شیب ملایمی روز به روز افزایش می یابد و 
این موضوع نگرانی های فراوانی را برای مردم و جامعه پزشکی ایجاد 
کرده است. به گزارش »وطن امروز«، با وجود تاکید فراوان مسؤولان 
به م��ردم مبنی بر رعایت نکات بهداش��تی و فاصله گذاری های 
اجتماعی برای جلوگیری از ابتلا به ویروس کرونا اما بی توجهی و 
سهل انگاری به این موضوع باعث شده است آمار مرگ و میر و ابتلا 
به کرونا در کشور افزایشی شود. در همین ارتباط دیروز سخنگوی 
وزارت بهداشت گفت: طی شبانه روز گذشته )از ظهر سه شنبه تا 
ظهر چهارشنبه( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۲ هزار و 
۵۳1 بیمار جدید مبتلا به »کووید-19« در کشور شناسایی شدند 
که یکهزار و ۳۴۰ مورد بس��تری شدند. سیما سادات لاری گفت: 
تاکنون ۲1۲ هزار و ۵۰1 نفر در کشور به کرونا مبتلا شده اند. وی 

تعداد فوتی ها در شبانه روز سه شنبه را 1۳۳ نفر اعلام کرد و افزود: 
آمار جان باختگان تا ظهر چهارشنبه ۴ تیرماه 99 به 9 هزار و 99۶ 
نفر رسید. سخنگوی وزارت بهداشت آمار بهبودیافتگان را نیز مورد 
اشاره قرار داد و گفت: تاکنون 1۷۲ هزار و 9۶ نفر از بیماران کرونا 
بهبود یافته اند. وی افزود: همچنین تاکنون یک میلیون و ۵۰۲ 
هزار و ۵۲۵ مورد تست تشخیص کرونا در آزمایشگاه های مورد 
تایید وزارت بهداشت انجام شده است. سادات لاری تعداد بیماران 
مبتلا به کرونا در وضعیت شدید را ۲ هزار و ۸۶9 نفر اعلام کرد. 
همچنین دکتر مسعود مردانی، فوق تخصص بیماری های عفونی 
در رابطه با تغییر علائم و نشانه های ویروس »کووید- 19« با شروع 
فصل تابستان، اظهار کرد: در ابتدا »کووید- 19« به عنوان بیماری 
ویروسی دستگاه تنفسی فوقانی و همراه با تب، سرفه، تنگی نفس و 
احساس درد در قفسه سینه و نشانه های عفونت ویروسی شناخته 
می شد ولی با گرم شدن هوا عده زیادی از بیماران کرونایی با دل درد، 

تهوع، استفراغ، اسهال و بی اشتهایی مراجعه می کنند.

معاون وزیر بهداشت مطرح کرد

درخواست بازگشت محدودیت ها و تعطیلی ها در 7 استان!
سخنگوی وزارت بهداشت خبر داد

ونا؛  ۱۳۳ فوتی در ۲۴ ساعت ثبت ۲۵۳۱ بیمار جدید کر
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توجه به مکان یابی پردازش جدید 
زباله های تهران از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، چرا که این جایگاه باید به گونه ای مدنظر قرار 
گیرد که منشأ بوی بد برای پایتخت نشینان یا موجب آزار و 
اذیت ساکنان نزدیک به آن جایگاه نشود. به گزارش »وطن 
امروز«، بحث مکان یابی برای محل جدید پردازش زباله های 
تهران مدتی است مدنظر مدیران شهری است اما هنوز منطقه 
مشخصی بری آن تعیین نشده است. معاون عمرانی استانداری 
تهران با اش��اره به اینکه مجتمع آرادک��وه در حال حاضر در 
نزدیکی بافت مس��کونی قرار گرفته اس��ت، گفت: لازم است 
مطالعه و مکان یابی مرکز پردازش جدیدی برای تهران انجام 
ش��ود. محمد تقی زاده افزود: شهرداری تهران با ماشین آلات 
مخصوص جم��ع آوری و امحای این زباله ها را انجام می دهد 

تا دغدغه و مشکلات زیستی ایجاد 
نشود. معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری تهران در بخش دیگری از 
صحبت های خود درباره محل جدید 
پردازش زباله های تهران گفت: چون 
س��ایت آرادک��وه در نزدیکی بافت 
مسکونی قرار گرفته است باید برای 

محل جدید انتقال مدیریت پسماندها تدبیری اتخاذ شود. بر 
همین اساس مقرر شد گروهی از شهرداری تهران، محیط زیست 

و منابع طبیعی برای شناسایی مکان 
جدید و بررس��ی موقعیت آن اقدام 
کنند. وی درباره طرح جامع پسماند 
تهران نیز گفت: این طرح شامل تمام 
فرآیند جمع آوری، ساماندهی، دفع و 
بازیافت زباله های ته��ران از مبدأ تا 
مقصد می ش��ود. در طرح ارائه شده 
ش��هرداری تهران، وضع موجود م��ورد مطالعه قرار گرفته و 
سرانه تولید زباله ۷۶۴ گرم به ازای هر شهروند در شبانه روز 

اعلام شده است. ۶۰ درصد زباله های جمع آوری شده از سطح 
پایتخت »تر« و مابقی »خشک« و ارزشمند است و در طرح 
جامع مدیریت پسماند بناست این نسبت ها تغییر کند. معاون 
اس��تاندار تهران تصریح کرد: درباره تعیین تکلیف نخاله های 
ساختمانی سیاه کوه، محیط زیست مکلف شد با گروهی متشکل 
از کارشناسان، فرمانداری، استانداری، شهرداری و محیط زیست 
وضعیت محوطه تخلیه نخاله های ساختمانی را بررسی کند. 
شهرک صنعتی چرم شهر زباله های صنعتی یا بازیافت هایی را 
انجام می دهد که اکنون فاقد تجهیزات لازم و دارای مشکلات 
محیط زیستی است. پیش از این بنا بود این پسماندها به فاصله 
۷۰ تا ۸۰ کیلومتری محل کنونی منتقل شود اما با توجه به 
اینکه این زباله ها شرایط خاصی دارد، مشاوری را تعیین کردیم 

تا مطالعات اولیه را برای بازیافت این پسماندها انجام دهد. 

معاون استاندار تهران تأکید کرد

وم مکان یابی جدید برای پردازش پسماندهای تهران لز
محیط زیست

 بررسی عملکرد قوه قضائیه و تغییراتی که بعد از حضور
 آیت الله رئیسی  به وقوع پیوست

تغییر به نفع مردم
محمدرضا محمدی: بی تردید نمی توان منکر تفاوت نگاه های عمومی به قوه قضائیه در 16ماه اخیر و 

پس از انتصاب آیت الله ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس دستگاه قضا از اسفندماه سال 9۷ تاکنون 
شد. بسیاری از نخبگان اما این سوال را در ذهن دارند: آیا تغییراتی که در قوه قضائیه مشاهده 

می ش�ود، ساختاری است یا اینکه صرفا رنگ و لعاب رسانه ای آن بیشتر شده است. پاسخ 
به این سوال آسان نیست و نمی توان صفر و صدی به این مسأله نگاه کرد. در این گزارش 

س�عی کرده ایم با بررس�ی مختصر عملکرد این قوه در دوره جدید به پاسخی درخور در 
این زمینه برسیم. 

حضور آیت الله رئیسی در قوه قضائیه و تغییراتی که 
طی این مدت در مبارزه با فساد و برقراری عدالت ایجاد 
شده است را می توان در مواجهه مردم با این نهاد نیز 
مش��اهده کرد. چنانکه در یکی از نظرسنجی ها که از 
سوی وزارت اطلاعات انجام و آبان ماه سال گذشته اعلام 
ش��د، ۷۶ درصد ش��رکت کنندگان در این نظرسنجی 
اقدامات قوه قضائیه را در برخورد با مفاس��د پسندیده 
بوده و اظهار رضایت داش��ته اند. همچنین نظرسنجی 
یکی از نهادهای افکارسنجی در تابستان سال گذشته 
نیز نشان از افزایش محبوبیت 1۳درصدی آقای رئیسی 
پس از چند ماه حضور در ریاست قوه قضائیه داشت که 
سریع ترین رشد را در میان شخصیت های سیاسی که 
امور اجرایی برعهده داش��تند، نشان می داد. اخیرا نیز 
بررس��ی برخی مراکز معتبر افکارسنجی کشور نشان 
می دهد در میان س��ران قوا و مدیران ارش��د کش��ور 
از جمل��ه وزرا و معاونان رئیس جمهور، آقای رئیس��ی 
صدرنشین است. تا پیش از شهادت سپهبد سلیمانی 
بر اساس نظرسنجی، وی حائز بالاترین محبوبیت در 
میان مدیران ارش��د کشور بود و محمدجواد ظریف و 
ابراهیم رئیسی در رتبه های بعدی قرار داشتند که اکنون 
بر اس��اس داده های جدید، رئیس قوه قضائیه بالاترین 

میزان محبوبیت را داراست. 
کس��ب این جایگاه در نتیجه توجه س��یدابراهیم 
رئیسی به مقوله عدالت و حل و فصل مشکلات مردم، 
کارگران، زندانیان و سایر اقشاری است که به نحوی با 
دستگاه قضایی سروکار داشتند و اگر این روند کماکان 
با شیب صعودی تندتری ادامه پیدا کند، در بازسازی 

اعتماد مردم به نظام تأثیر بیشتری خواهد گذاشت.

در حوزه نظارت اما به نس��بت س��ایر حوزه ها شاهد 
تغییرات کمتری بوده ایم. سازمان بازرسی کل کشور به 
 عنوان مهم ترین دستگاه نظارتی بر عملکرد دستگاه های 
دولتی در دوره اخیر عملکرد چندان ملموسی از خود نشان 
نداده است. یک نمونه متاخر آن هم هشدار رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور خطاب به خودروسازان و وزارت صمت 
درباره افزایش قیمت خودرو بود که به قدری نادیده گرفته 
شد که ۳ روز پس از این هشدار، ۲۰ میلیون تومان دیگر 
به قیمت پراید افزوده شد. همین معادله در دستگاه های 
دیگر هم جاری اس��ت. برای مثال شاید کسی به خاطر 
نیاورد آخرین فساد اقتصادی که توسط سازمان بازرسی 
کل کشور کشف ش��د، کدام پرونده بود است. این عدم 
احاطه بازوی نظارتی قوه قضائیه گاه موجب شده است که 
دستگاه های امنیتی کشور به جای ارجاع کشفیات خود به 
سازمان بازرسی برای رسیدگی، هر کدام شان باشگاه های 
رسانه ای رس��می و غیررسمی ایجاد کنند تا آنها نقش 
افشا کننده فساد را بازی کنند؛ سیاستی که موجب دامن 

زدن به ناامیدی در جامعه شده است. 

بس��یاری از قوانین موضوعه قضایی، از جمله قانون مجازات اس��لامی مصوب س��ال 9۲ 
و اصلاحات س��ال 9۴ آیین دادرس��ی، در دوره قبلی قوه قضائیه و در زمان ریاس��ت آیت الله 
آملی لاریجانی به روز رس��انی ش��د و در حال حاضر مدت زیادی از تصویب آن نمی گذرد. 
در دوره جدید قوه قضائیه نیز بدرس��تی بنا به اصلاح مجدد این قوانین گذاش��ته نش��د اما 
بخش��نامه های متعددی در طول یک سال گذشته برای دادگستری ها و دادسرا های کشور 
به صورت شفاف ارسال شده که حاکی از اصلاح رویه های نادرستی است که به حقوق عامه 
مردم صدمه وارد می کرد. آخرین بخش��نامه رئیس دس��تگاه قضا برای ساماندهی دادرسی، 
بخشنامه حبس زدایی و کاهش بازداشت های موقت بود. این بخشنامه چه از لحاظ اجتماعی 
و چه از لحاظ مدیریتی، مورد تحس��ین نخبگان و کارشناس��ان قرار گرفت. از سوی دیگر، 

دستور ساماندهی ش��هادت دهندگان و جمع آوری شاهدان دروغین از طریق ایجاد سامانه 
جامع شهادت دهندگان، از دیگر ابلاغیه هایی بود که تا حد بسیاری دادرسی در دادگستری ها 
را عادلانه کرد. از این دست بخشنامه ها کم نبوده است. بخشنامه تفکیک جرم سیاسی از 
جرم امنیتی، تکلیف قضات را در نحوه مواجهه با جرائم سیاسی مشخص کرده است و امنیت 
فعالیت های سیاسی در آینده کشور را تضمین می کند. تعیین تکلیف اصالت اسناد رسمی 
در برابر اسناد عادی موجب کاهش بسیاری از پرونده های حقوقی شده و حجم بسیاری از 
دعاوی بلاتکلیف را به سرانجام رسانده و همین مسأله تا حدودی مشکل اطاله دادرسی در 
چند دهه اخیر قوه قضائیه را حل خواهد کرد. همه اینها حاکی از این است که تحولات جدی 

در بدنه قوه قضائیه در حال رخ دادن است. 

 برقراری عدالت
 محبوبیت و اعتماد می آورد

نظارت و بازرسی )نظارت متمرکز(

 امور دادرسی و دادسرا

مسأله نظارت مردمی همیشه موضوعی جدی از سوی عدالت خواهان و مطالبه گران از قوه قضائیه بوده است،  تغییر رویکرد 
جدی نسبت به این موضوع و حمایت از ناظران مردمی محسوس است. صحبت از سوت و سوت زنی و افشای مفاسد زیاد شده 
است و رئیس قوه قضائیه هم از اراده قوه قضائیه برای گسترش نظارت غیرمتمرکز مردمی سخن می گوید. اما نکته اینجاست که 
در طول 1۶ ماهی که از دوره جدید قوه قضائیه می گذرد، قانونی برای حمایت از افشاکنندگان فساد تدوین و ابلاغ نشده و اگر 
حمایتی هم بوده، صرفا در مقام سخن بود است. از این رو همچنان بسیاری از مطالبه گران مردمی و افشاکنندگان فساد، معطل 
راهرو های دادسرا ها هستند. این مسأله اما نافی تغییر رویکرد قوه قضائیه در حوزه نظارت مردمی نیست و به جرأت می توان 
گفت ریاست قوه قضائیه در تلاش است ساختاری قانونی و کارآمد برای حمایت از افشاکنندگان فساد ایجاد کند. شاهد این 

مدعا هم رونمایی از دستورالعمل همکاری قوه قضائیه با سازمان های مردم نهاد است. 

بنا بر اصل 1۶۵ قانون اساسی، اصل بر این است که تمام محاکمات و جلسات دادگاه ها باید علنی باشد، مگر اینکه علنی بودن آنها 
خلاف عفت و نظم عمومی باشد. در سال های گذشته، جای اصل و فرع اصل 1۶۵ در دستگاه قضایی عوض شده بود. یعنی اصل 
بر غیرعلنی بودن دادگاه ها بود و جلسات علنی دادگاه ها بسیار محدود شده بود. در دوره جدید اما این سیاست کنار گذاشته شده و 
مقوله شفافیت بار دیگر موضوعیت پیدا کرده است؛ مثالش هم همین جلسات دادگاه های مفاسد سیاسی و اقتصادی که هر روز از 
رسانه های مختلف پوشش داده می شود. از شبهات جدی که در سال های اخیر درباره قوه قضائیه وجود داشت، مسائل مالی قوه بود 
که گاهی سوژه رسانه های معاند هم می شد. در یک سال گذشته، دستگاه قضا تمام اسناد مالی و دریافتی ها و پرداختی های خود 
را به صورت شفاف و با جزئیات در سامانه خود قرار داده است؛ مسأله ای که تحسین بسیاری از نخبگان و مطالبه گران را برانگیخت. 

درباره مبارزه با فس��اد، توضیح زیادی لازم نیس��ت. صدور حکم حس��ین فریدون در 
مس��أله تخلفات اداری و بانکی گسترده، بازداشت پوری حسینی به عنوان رئیس سازمان 
خصوصی سازی بابت دخالت هایش در خصوصی سازی رانتی شرکت های دولتی، دستگیری و 
محاکمه حسین هدایتی در پرونده بانک سرمایه، اعدام سلطان سکه به عنوان متهم ردیف اول 
نابسامانی های قیمت طلا و ارز در کشور، رسیدگی دقیق به پرونده صندوق ذخیره فرهنگیان 
و حقوق پایمال شده معلمان و در نهایت محاکمه علنی اکبر طبری به عنوان معاون سابق 
اجرایی حوزه ریاست دستگاه قضایی، همگی حاکی از این است که دوره جدید دستگاه 
قضایی نمره بالایی در مسأله مبارزه با فساد می گیرد. البته این روند نباید متوقف شود، زیرا 

هنوز مفاسد بسیاری در کشور هست که کشف و رسیدگی نشده است.

آنچه موجب شده است جلوه مطلوبی از قوه قضائیه در افکار عمومی ایجاد شود این است 
که در دوره جدید مجموعه مدیریتی قوه قضائیه اهمیت بیشتری نسبت به افکار عمومی 
قائل است و سعی دارد عملکرد خود را برای مردم شفاف کند؛ مسأله ای که پیش از این 
به اندازه دوره جدید اهتمامی به آن ورزیده نمی شد و حتی موجب بی اطلاعی از اقدامات 
مثبت قوه قضائیه نیز می شد. در پایان می توان به این اشاره داشت که نگاه استراتژیک به 
قوه قضائیه نشان می دهد علاوه بر اینکه هنوز کار انجام نشده در قوه قضائیه آیت الله رئیسی 
بسیار است، تحولاتی جدی هم در برخی حوزه ها اتفاق افتاده است که نباید از کنار آنها 
بسادگی گذشت؛ تحولاتی که نشان دهنده مشورت پذیری و انتقادپذیری مجموعه مدیریتی 

جدید دستگاه قضایی است.

نظارت مردمی )نظارت غیرمتمرکز(

 شفافیت قضایی

روابط عمومی و اهمیت دادن به افکار عمومیمبارزه با فساد

افتتاح سامانه های الکترونیکی قوه قضائیه
آیین رونمایی از سامانه های جدید الکترونیکی قوه  قضائیه با حضور آیت الله ابراهیم رئیسی، رئیس دستگاه قضا برگزار شد. این سامانه ها با هدف ایجاد دستگاه قضایی 
هوشمند مورد بهره برداری قرار گرفته اند. ۳۰  سامانه ای که دیروز افتتاح شده است، بخش زیادی از مراجعات حضوری قوه  قضائیه را به صورت الکترونیکی قابل انجام 
می کند که از جمله آن سامانه خودکاربری وکلا، خودکاربری نمایندگان حقوقی دستگاه ها، ثبت و پیگیری اعاده دادرسی از دیوان عالی کشور و... است.


